



الجمعية العامة الـ147 للاتحاد البرلماني الدولي

لواندا، أنغولا

27-23 تشرين الأول/أكتوبر 2023



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

C-II/147/A.1

19 حزيران/يونيو 2023

اللجنة الدائمة

للتنمية المستدامة

مشروع جدول الأعمال

1. إقرار جدول الأعمال

2. الموافقة على المحاضر الموجزة للدورة التي عقدتها اللجنة خلال الجمعية العامة الـ146 للاتحاد البرلماني الدولي في المنامة (آذار/مارس 2023)

3. مناقشة حول موضوع القرار القادم بعنوان الشراكات من أجل العمل المناخي: تعزيز الوصول إلى طاقة صديقة للبيئة بتكلفة ميسورة، وضمان الابتكار، والمسؤولية، والإنصاف

سيتم تنظيم هذه المناقشة حول موضوع القرار القادم للجنة، الذي سيتم اعتماده في الجمعية العامة الـ148 في آذار/مارس 2024. ستزود المناقشة المقررين المشاركين بمعلومات أولية حول كيفية تعامل نخب البرلمانات الأعضاء في الاتحاد البرلماني الدولي مع هذه المسألة ورأي الخبراء حول موضوع القرار.

4. الأعمال التحضيرية للاجتماع البرلماني في مؤتمر الأمم المتحدة المعني بتغير المناخ (الدورة الـ28 لمؤتمر الأطراف) في دولة الإمارات العربية المتحدة

سيعقد اجتماع برلماني، يشارك في تنظيمه الاتحاد البرلماني الدولي والمجلس الوطني الاتحادي في دولة الإمارات العربية المتحدة، بالتزامن مع الدورة الـ28 لمؤتمر الأطراف. وسيتم إطلاع اللجنة على الترتيبات العملية للاجتماع. ثم سيتبادل أعضاء اللجنة الآراء بشأن مشروع الوثيقة الختامية.

5. جلسة استماع للخبراء حول موضوع ضمان الأمن الغذائي العالمي

إن حجم أزمة الجوع وسوء التغذية العالمية الحالية هائل، حيث يواجه أكثر من 345 مليون شخص مستويات عالية من انعدام الأمن الغذائي في العام 2023 - أي أكثر من ضعف العدد في العام 2020. يشكل النزاع والظواهر المناخية المتطرفة والصدمات الاقتصادية، إلى جانب ارتفاع تكلفة الأطعمة الغذائية وتزايد عدم المساواة، الدوافع الرئيسية وراء هذه



الاتجاهات. ستناقش جلسة الاستماع للخبراء السبل التي يمكن للبرلمانات من خلالها المساهمة في تحويل أنظمة الأغذية الزراعية لجعلها أكثر استدامة ومرونة، ولتمكينها من تقديم أطعمة مغذية منخفضة التكلفة وأنظمة غذائية صحية ميسورة التكلفة للجميع.

6. انتخابات مكتب اللجنة الدائمة

ستقوم اللجنة بملء الشواغر الحالية في المكتب استناداً إلى المقترحات الواردة من المجموعات الجيوسياسية. كما ستنتخب اللجنة رئيساً ونائب رئيس جديدين من بين أعضاء المكتب.

7. ما يستجد من أعمال





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

147th IPU Assembly

Luanda, Angola
23–27 October 2023



Standing Committee on
Sustainable Development

C-II/147/A.1
19 June 2023

Draft agenda

- 1. Adoption of the agenda**
- 2. Approval of the summary record of the Committee's session held at the 146th IPU Assembly in Manama (March 2023)**
- 3. Debate on the theme of the next resolution entitled *Partnerships for climate action: Promoting access to affordable green energy, and ensuring innovation, responsibility and equity***

This debate will be organized around the theme of the Committee's next resolution, to be adopted at the 148th Assembly in March 2024. The debate will provide the co-Rapporteurs with initial information about how IPU Member Parliaments approach this issue and expert opinion on the resolution's subject matter.
- 4. Preparations for the Parliamentary Meeting at the United Nations Climate Change Conference (COP28) in the United Arab Emirates**

A Parliamentary Meeting, co-organized by the IPU and the Federal National Council of the United Arab Emirates, will take place in conjunction with COP28. The Committee will be briefed on practical arrangements for the meeting. Committee members will then exchange views on a draft outcome document.
- 5. Expert hearing on the theme *Ensuring global food security***

The scale of the current global hunger and malnutrition crisis is enormous, with more than 345 million people facing high levels of food insecurity in 2023 – more than double the number in 2020. Conflict, climate extremes and economic shocks, combined with the high cost of nutritious foods and growing inequalities, are the major drivers behind these trends. The expert hearing will discuss ways in which parliaments can contribute to the transformation of agrifood systems to make them sustainable and more resilient, and to enable them to deliver lower cost nutritious foods and affordable healthy diets for all.
- 6. Elections to the Bureau of the Standing Committee**

The Committee will fill the vacancies on the Bureau based on proposals from the geopolitical groups. The Committee will also elect a new President and Vice-President from among the Bureau members.
- 7. Any other business**

E

#IPU147